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¿Reúne este centro las condiciones adecuadas para una 
residencia de mayores? ¿Seguirá cerrada la planta? ¿Es la 
solución reabrirla? ¿Qué hay que hacer con esta residencia? 
Tengo en mis manos el escrito de buena parte de la plantilla que 
ahora le entregaré  Pide soluciones  Las personas residentes 
no las piden, pero las necesitan con imperiosa urgencia 

Y esos trabajadores y trabajadoras que hacen posible el 
cuidado de tantas personas, que mañana podremos ser 
nosotros, también requieren nuestra atención  Esta es la 
pregunta: ¿qué va a pasar con esa planta que está cerrada 
y cuál será el futuro de la residencia pública de Torrevieja? 
(Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gracias, señora Quiñonero 

Señora vicepresidenta  Polse, per favor  Quan vullga, pot 
intervindre 

La senyora consellera d’Igualtat i Polítiques Inclusives:

Gràcies, senyora presidenta 

Gràcies, senyora Quiñonero, per la pregunta 

Vosté preguntava, a banda del que ha preguntat ara, per què 
estava inutilitzada una planta en la residència pública de 
majors de Torrevieja des de fa deu anys  Crega’m que jo també 
m’he fet eixa pregunta, entre altres coses perquè tractar 
d’esbrinar què ha passat en els últims anys és molt difícil  Molt 
difícil, perquè no queda constància escrita de les instruccions, 
no se sap per què passaven les coses 

Se tancaven plantes de residències i no hi ha cap escrit que 
justifique això. I pel que hem pogut saber, la planta se tancà 
en principi per a fer una sèrie d’obres, aixina informa este 
director, que vosté ha anomenat, el senyor Dols  Es va 
començar a rehabilitar per al seu ús com a planta residencial, 
òbviament 

Després va vindre la pandèmia de grip A –no es riguen per 
favor, però açò és aixina– i des de la direcció territorial se li va 
dir al director que deixara la planta buida per si havien de ficar 
allà malalts de grip A, en la residència 

Passada l’alarma de la grip A, se va insistir des de la direcció 
del centre què passava en açò; estem parlant òbviament des 
de fa prou de temps, i mai més se va saber  Mai més se va 
saber res, mai hi ha hagut una instrucció, ni una instrucció de 
per què se tancava ni que s’havia de tancar, ni una instrucció 
sobre la grip A que no fóra de conversa telefònica, sense cap 
instrucció per escrit  I ahí està tancada 

Jo vaig visitar esta residència, igual que la directora general, 
igual que el director territorial, perquè esta residència 
òbviament per a nosaltres, igual que li dia abans a la senyora 
Álvaro, la prioritat és allò públic, després allò gestionat pel 
tercer sector, i si no arribem, doncs ja hem de col·laborar amb 
les empreses privades 

Però en este cas, és de veres que esta residència, igual que 
Carlet, que tenen els mateixos anys més o menys, que van ser 
transferides per l’Imserso en el mateix any estan absolutament 
abandonades  Necessiten reforma  La raó per la qual no estem 
derivant persones allí és precisament perquè hem de baixar el 
nivell d’ocupació per a poder mamprendre també eixes reformes 

També per a complir les ràtios, perquè vosté sap que tenim un 
problema greu en les taxes de reposició per a posar més personal  
I després n’hi ha una altra raó, i és que estes residències abans eren 
de persones, el que seria vàlides, a mi no m’agrada esta terminologia, 
però és la que s’utilitzava  Clar, no és el mateix una ràtio per a una 
residència on les persones són autònomes, m’agrada més esta 
manera de qualificar-ho, que no on les persones són dependents, i 
cada vegada necessiten més assistència 

Nosaltres, com vosté sap, hem pensat que persones 
autònomes no pinten res en una residència, però tampoc 
anem a traure la gent de sa casa quan igual porten vint anys 
vivint allí  Però en qualsevol cas, nosaltres entenem que les 
residències han de ser per a persones amb dependència i que 
han de ser per a persones que necessiten assistència 

En eixe sentit, eixa, igual que la de Carlet que ja s’està treballant 
en els plànols per a la remodelació, han de ser remodelades per a 
adaptar-se a les necessitats de hui en dia de persones en situació 
de dependència. Estem també treballant en la modificació de la 
normativa de les ràtios, de les residències precisament tenint 
en compte això, que les persones autònomes no van a estar en 
un futur en les residències 

I la de Torrevieja entra dintre també d’este paquet de 
residències que tenen més o menys això, entre trenta i quaranta 
anys, i que han de ser renovades, perquè han estat vint anys 
abandonades, senyora Quiñonero  I ara, hem de renovar-les, 
hem d’adaptar-les, hem d’adaptar normatives, i la de Torrevieja 
per descomptat entra en este paquet de residències que 
necessiten eixa reforma i amb les quals s’està treballant 

Moltes gràcies  (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies 

Anem a passar a la pregunta 934, que formula la diputada 
Fabiola Meco, del Grup Parlamentari Podemos, també a la 
vicepresidenta  Senyora Meco, quan vullga 

La senyora Meco Tébar:

Senyora consellera, bona vesprada 

La pregunta que le formulo esta tarde tiene que ver con 
derechos, los de los trabajadores de los centros de menores, y 
también con los derechos de las niñas, niños y adolescentes que 
residen en esos centros donde las bajas de los trabajadores no 
son cubiertas  No le pregunto por algo puntual  Pregunto por lo 
que ya es tendencia, una inercia preocupante  Le pregunto por 
centros de menores, pero esta realidad afecta también a centros 
de mayores, como le acaba de exponer mi compañera Llum 
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Hoy pregunto por los menores cuya vulnerabilidad máxima nos 
preocupa, y lo hago en una semana en la que conmemoramos 
el Día Mundial de la Infancia  Señora Oltra, la no cobertura de 
bajas no se da solo por la administración pública valenciana, que 
se da, también marcan esa peligrosa tendencia las entidades 
adjudicatarias de la gestión de recursos de menores  Es el caso de 
Eulen, pero hay más 

Cuando se produce una baja en un centro de menores de gestión 
pública, se notifica a la administración. Si se trata de una vacante 
o de una renuncia, es función pública la competente para cubrirla 
con un trámite que se demora entre tres y cuatro meses  Si se trata 
de una baja por enfermedad o por vacaciones, se le traslada al jefe 
de personal de la dirección territorial, con la finalidad de que la 
cubra a la mayor brevedad posible  Aunque suena ágil, no lo es 

La realidad es tozuda, y en ocasiones imposible, y más para destinos 
como Buñol  Pude comprobarlo la semana pasada  A la lentitud 
burocrática de la administración, esa tortuga que quisiéramos 
que fuera liebre en temas de vulnerabilidad, se suma que no hay 
gente en bolsa  Otra tendencia habitual, frecuente en técnicos 
superiores de gestión educativa, los llamados educadores, pero 
también en ayudantes de residencia, en enfermeros y otras 
figuras. No hay convocatorias públicas, y por tanto no hay bolsas.

Con los educadores, además, no se sabe qué ha pasado  Hicieron 
un examen en julio  Desconocemos si se les ha baremado o no  
Además, la nota de corte ha pasado de un cinco a un tres, hasta 
tal punto que los profesionales se preguntan si la motivación o 
experiencia de quienes resulten elegidos sea la más adecuada 
para desarrollar una tarea tan delicada como la de protección de 
menores en la Comunitat Valenciana 

Ante estas dificultades, se emprenden por ustedes otras vías, 
señora Oltra, vías que permítame calificar de muertas. Me refiero 
a esos contratos de veinte días en acumulación de tareas con los 
que se busca ir parcheando esas bajas  Eso cuando llegan a mal 
cubrirse  Porque lo normal es trampear para no cubrirlas, porque 
son pocos días o cubriendo con algunos cuando nos piden más 
plazas  Lo he dicho antes: tampoco se cubren las bajas por las 
empresas adjudicatarias  Hay un gran incumplidor, tiene nombre 
y apellido, se llama Diagrama 

Pero es que, señora Oltra, su conselleria favorece que no se cubran 
por esas entidades cuando saca licitaciones públicas de centros 
de reforma que salen sin una cláusula que existía y que dice lo 
siguiente: «Las bajas laborales del personal de más de diez días 
de duración, así como los períodos reglamentarios de vacaciones, 
deberán ser sustituidos por personal contratado al efecto, 
garantizándose en todo caso la adecuada cobertura del servicio »

Esas cláusulas han desaparecido y esas cláusulas tienen que 
estar para esas empresas adjudicatarias  Señora Oltra, cuando 
una baja no se cubre, quienes trabajan en los centros sufren 
en primera instancia la inacción de la administración o de la 
empresa adjudicataria  Cuando, además, una baja es cubierta 
temporalmente o con personal sin la debida preparación o 
motivación, los menores son aún más vulnerables 

Señora Oltra, hoy es usted consellera, tiene la máxima 
responsabilidad en proteger a la infancia y a la adolescencia, en 
remover todos y cada uno de los obstáculos  Y yo le pregunto, 
señora consellera: ¿qué mecanismos habilitan las actuales 
licitaciones de los centros de menores para la debida cobertura 
de bajas laborales y vacaciones, con la finalidad de no afectar 

al cuidado y protección de vida de los menores y al correcto 
funcionamiento de los centros?

Señora Oltra, no pregunto absolutamente nada, no me 
intereso por absolutamente nada que usted y su grupo no se 
interesaran cuando aquellos indeseables gobernaron 

Muchas gracias  (Aplaudiments i remors) En menores, sí  En 
menores, sí  En menores, sí  En menores, sí 

La senyora vicepresidenta primera:

Vamos a seguir, por favor. Vamos a dejar… Bueno, vamos a 
ver, vamos a ver, si ustedes quieren pedir algo a la presidencia, 
pídanlo, pero no… (Veus) ¿Me deja un momento, por favor? 
(Veus) Señora Meco, por favor… Hagan el favor, que la síndica 
del Partido Popular ha pedido la palabra  Dejen, por favor, que 
organicemos el debate  Por favor 

Señora, ¿por qué me pedía la palabra?

La senyora Bonig Trigueros:

Gracias, señora presidenta 

Señora Meco, le rogaría un poco más de educación y de 
respeto al principal partido de esta comunidad 

La senyora vicepresidenta primera:

Señora Bonig, señora Bonig…

La senyora Bonig Trigueros:

A usted le podemos (inintel·ligible)    

La senyora vicepresidenta primera:

Por favor, yo creo que en este caso lo lógico sería que, si usted 
lo considera como un insulto, le pida a la señora Fabiola Meco 
que lo retire. Pero no… (Veus) No, no, perdone…

La senyora Bonig Trigueros:

No pueden negar que son socialistas y comunistas, de verdad  
(Inintel·ligible)     No, es que no lo pueden negar 

La senyora vicepresidenta primera:

Que tome la palabra, por favor. Si usted lo que quiere es que… 
Si lo quiere verbalizar 
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La senyora Bonig Trigueros:

Pues le solicito amablemente, para que no se sientan 
ustedes cohibidos, que retire el insulto que le acaba de 
hacer al principal partido de esta comunidad, porque así 
lo quieren los valencianos, le guste a usted o no le guste,… 
(aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gracias, señora Bonig 

La senyora Bonig Trigueros:

   señora Meco  El principal 

La senyora vicepresidenta primera:

Gracias, señora Bonig  Ha quedado claro 

Señora Meco, simplemente me tiene que decir que sí o que 
no, señora Meco, por favor  Si hace el favor de pulsar  Ya 
le digo que simplemente tiene que decir si lo retira o no lo 
retira 

La senyora Meco Tébar:

Indeseable, señora Bonig… (Veus)

La senyora vicepresidenta primera:

Vale, por favor, dejen que ahora… Le damos la oportunidad 
que conteste a la señora Meco 

La senyora Meco Tébar:

Señora Bonig, indeseable… (Veus) Señora Bonig,…

La senyora vicepresidenta primera:

Vamos a ver, tiene que decir…

La senyora Meco Tébar:

Rápidamente… Señor Bellver, rápidamente, indeseable no es 
un insulto, es una descripción…

 

La senyora vicepresidenta primera:

¿Quieren hacer el favor de dejarla que conteste?

La senyora Meco Tébar:

Y no, no lo retiro 

La senyora vicepresidenta primera:

Pues ya está  Muy bien  Ha dicho que no lo retira, y ya está, ¿vale?

Pero vamos a seguir y vamos a dejar que la señora vicepresidenta… 
Vamos a ver… (Veus) Señora Oltra, ahora cuando sea posible y 
nos relajemos, calmemos los ánimos, tiene usted la palabra 

Té vosté la paraula, senyora… Quan vullga.

La senyora consellera d’Igualtat i Polítiques Inclusives:

Gràcies, senyora presidenta 

Gràcies, senyora Meco, per la pregunta 

I, efectivament, les conseqüències de les polítiques de l’antic 
govern han sigut indesitjables  Indesitjable és que les borses 
estiguen exhaurides per la falta de convocatòria de les oposicions 
que ara, des de la conselleria de justícia i administració pública 
estan treballant a marxes forçades per a traure eixes oposicions, 
igual que ho està fent sanitat, igual que ho està fent educació 

Però anys i anys de sequera en oferta pública d’ocupació ha 
dut a això, que no n’hi hagen borses, que estiguen exhaurides, 
que no tragues la titulació que necessites, que la gent 
efectivament amb la diferència que n’hi ha entre sanitat i 
polítiques inclusives a nivell salarial, el personal sanitari quan 
pot fuig cap a sanitat, perquè li convé treballar un dia en 
sanitat per tres dies que treballa en polítiques inclusives 

I a tot això hem de posar-li ordre, és obvi  Però, senyora Meco, 
no s’arreglen en dos anys, ni en tres, ni en quatre, vint anys de 
polítiques indesitjables  Perquè han sigut molt indesitjables 
eixes polítiques i les seues conseqüències 

Per tant, què estem fent nosaltres? Òbviament s’intenten cobrir 
eixes places immediatament i vosté ha fet el diagnòstic  Si és que 
està ahí, si ja no li vaig a dir res que vosté no sàpiga en la part pública 

I després en la part de les entitats  Jo no sé quin plec ha llegit 
vosté, però mire, el plec de 2013-2015 d’atenció de centres de 
menors que està vigent ara i que ve de l’època indesitjable, el 
que deia és que «las bajas laborales del personal de más de diez 
días, de más de diez días de duración, así como los períodos 
reglamentarios de vacaciones deberán ser sustituidos por 
personal contratado al efecto, garantizando su entrada al 
momento de la adecuada cobertura del servicio» 

Què diuen els plecs que entraran en vigor quan s’adjudiquen, 
jo espere que encara enguany o, almenys, a principi de l’any 



Número 110  ¦  22-11-2017 Pàg. 5889

que ve? Què diuen? Diuen: «Las bajas laborales del personal así 
como los períodos reglamentarios –ja no diu allò dels deu dies– 
de vacaciones deberán ser sustituidos por personal contratado 
al efecto, garantizándose en todo momento la adecuada 
cobertura del servicio, así como las ratios establecidas en este 
pliego » Afegix allò de les ràtios i lleva allò dels deu dies  I açò és 
una garantia per a la cobertura de places 

Sí que és cert que en l’àmbit en què no, diguem que no és 
públic, en què no tenim nosaltres la constància directa d’una 
baixa, depenem que això se’ns comunique  Val? Si l’entitat no 
ho comunica, nosaltres no podem saber que eixa baixa no s’ha 
cobert, si no és que done la casualitat que eixe dia es trobe allí 
un inspector o una inspectora, que també li he de dir que ara ja 
en tenim vint    És la primera volta des de 1997 que se complix 
la llei de serveis socials impulsada en aquell moment pel Partit 
Popular  En vint anys no la varen complir  I ha sigut el govern 
del botànic qui ha cobert la ràtio d’inspectors i inspectores per 
a poder fer front, precisament, a estes qüestions 

Però quan això passa en un centre o una entitat, el que s’ha de 
fer és comunicar-ho per part, precisament, dels treballadors i 
treballadores afectades  Si no, no podem actuar  Li dic el mateix 
que li vaig dir quan la pregunta del PEF  Si a nosaltres uns 
treballadors i treballadores ens fan saber que no s’estan cobrint 
les substitucions, nosaltres podrem actuar  En cas contrari, si la 
direcció no ho fa, nosaltres no sabem que això està passant 

I en qualsevol cas també li dic, sap vosté que en els centres 
mixtos anem a posar en el 2018 directors i directores públics  
I precisament per a controlar totes estes coses, que és un 
altre factor afegit per a poder controlar quan la gestió no és 
directament pública  Que vosté sap que jo he dit moltes voltes 
que jo crec que tota la gestió dels centres de menors hauria de 
ser pública, de gestió pública, íntegrament pública 

Però ningú ens dóna la vareta màgica, senyora Meco  I en dos 
anys hem avançat molt, i en els dos anys que queden anem a 
avançar molt més encara  Perquè en el sistema que menors que 
ens trobàrem en esta comunitat quan aplegàrem, permeta’m 
que li diga, que només puc qualificar-lo d’indesitjable, perquè 
si dic la paraula que pense sí que serà un insult i no vull ja més 
paraules hui sobre l’honor d’algun grup 

Moltíssimes gràcies  (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyora vicepresidenta 

Anem a continuar amb la pregunta número 903, que formula la 
diputada senyora Rosa García, del Grup Parlamentari Ciudadanos 
i que es substanciada per la consellera de sanitat universal 

Senyora García, si és tan amable de donar-li… Molt bé.

Quan vullga, senyora García 

La senyora García González:

Muchas gracias 

Buenas tardes, señora Montón 

Bueno, le voy a transmitir la pregunta que le correspondía 
hacer a nuestro compañero Juan Córdoba, que se ha tenido 
que ausentar del pleno y le rogaría, por favor, que me la 
responda pues con el mismo interés y el mismo cariño –seguro 
que sí– que lo haría con nuestro compañero 

Bien  En el municipio de Moncada disponemos de un centro 
de salud desde el año 2000  Ya en sus orígenes nació pequeño 
y su previsión fue ampliarlo arrastrando desde el principio 
esta carencia de espacio en sus instalaciones  Hoy la situación 
es mucho más grave  El centro de salud no sólo da cobertura 
a Moncada, sino a poblaciones circundantes tales como 
Massarrojos, Alfara, Vinalesa y otros 

Esto sin contar con el crecimiento demográfico del municipio 
de Moncada desde el año 2000, lo que acentúa su saturación, 
la falta de espacio y recursos para dar una cobertura y 
servicios de calidad acordes a los estándares del siglo XXI  
Además de las limitaciones respecto a su espacio, también son 
manifiestas sus carencias en cuanto a especialidades médicas. 
Todo esto es responsabilidad y competencia de la conselleria 
de sanidad, que debería tomar cartas en el asunto y dar debida 
cobertura a estas necesidades ampliamente demandadas por 
los ciudadanos de los municipios afectados 

Recogiendo estas demandas, Ciudadanos en el año 2016 presentó 
una enmienda a los presupuestos que fue transaccionada y 
aprobada por unanimidad con lo que se incorporó a dichos 
presupuestos una partida de 400.000 euros a tal fin. No nos 
consta que se hiciera nada al respecto  No obstante, esta misma 
partida se incorporó también en los presupuestos de 2017, 
donde constaba como «ampliación centro de salud integrado» 
con la misma partida de 400 000 euros 

Estamos ya bien avanzado el mes de noviembre de 2017 y 
seguimos sin noticias  No se han realizado obras ni nos consta, 
a fecha de hoy, proyecto de ampliación alguno  Además de 
esto, recientemente se han adjudicado 4,7 millones de euros 
en inversiones para centros de salud con más de doscientas 
acciones de mejora en reforma, climatización y adquisición de 
aparataje sin que fuera destinado ni un solo euro a este centro 
de salud en Moncada que nos ocupa 

Pero lo que más nos preocupa es que en el borrador de 
presupuestos para el 2018 no consta esta inversión y es por ello 
por lo que queremos preguntarle: ¿qué acciones han tenido lugar?, 
¿qué previsiones se tiene? Y, ¿por qué no consta esta inversión en 
el presupuesto de 2018? Nos gustaría saber si las necesidades del 
municipio han desaparecido, si ya no es necesaria la inversión o 
cuál es el plan previsto para este centro de salud 

Muchas gracias  Quedamos a la espera de sus noticias  
(Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gracias, señora García 

Consellera, cuando quiera 


